
V Olomouci dne 16. 11. 2020 

Vážené dámy, vážení pánové, 

blíží se vánoční svátky a všechna jejich poetika je zatížená okolnostmi, které v poválečné generaci 

nemají srovnání. Můžeme prožívat strach a pocity bezmoci. Cítím velkou potřebu povzbudit každého 

z vás k osobní statečnosti, trpělivosti a zodpovědnosti. Advent, čas radostného očekávání, k tomu 

přímo vybízí. Vejděme do těchto dnů s láskou a vlídností, šiřme pokoj a víru v dobro. 

I za těchto okolností, a možná právě proto, považuji za důležité informovat vás alespoň stručně o 
práci, kterou jsem jako váš senátor za poslední měsíce odvedl. Přes mnohá protiepidemická omezení 
nadále pomáhám obcím s dlouhodobými výzvami, které čekají na svá řešení. Letos se na mě obrátili 
starostové Kožušan-Tažál, Charvát, Blatce a Dubu nad Moravou a další ve věci řešení průjezdů 
kamionů skrz jejich obce. Ta bezprostředně ohrožuje bezpečnost obyvatel a soukromý, obecní i 
krajský majetek. Zároveň se v Hlubočkách již delší dobu snažíme najít řešení přepravy těžkého 
nákladu z místního kamenolomu přes centrum obce. Po konzultacích s ředitelem olomoucké pobočky 
Správy železnic se podařilo prosadit technické změny na železniční trati do investičních akcí Státního 
fondu infrastruktury. Díky tomu se náklad přesune ze silnic na koleje, což přinese úlevu občanům 
Hluboček i Velké Bystřice. Naopak Suchonice, Mrsklesy a Přáslavice se potýkají s výzvami v oblasti 
zpracování nebezpečných odpadů a společně nás čeká řada jednání na krajské, případně na 
ministerské úrovni.  

U příležitosti 30. výročí návštěvy a předání čestného doktorátu prezidentu Václavu Havlovi jsem na 
Univerzitě Palackého, v Pevnosti poznání a v dalších školách představil výstavu „Václav Havel – 
Politika a svědomí“. Navzdory důkladným přípravám nebylo kvůli nouzovému stavu možné v Senátu 
uspořádat výstavu a jubilejní koncert k výročí našich dvou významných institucí - Moravské 
filharmonie a Moravského divadla. Místo toho jsme spolu s olomouckými divadly, univerzitou a 
skauty zorganizovali sběr látek a vyzvali veřejnost k šití roušek pro fakultní nemocnici. S předsedou 
českých skautů a hlavní hygieničkou ČR jsme v jarních měsících tvořili pravidla pro setkávání 
skautských oddílů a letních táborů. Přitom se zrodila myšlenka navrhnout známého autora 
encyklopedie her, skauta Miloše „Zeta“ Zapletala na Stříbrnou medaili Senátu. Ta mu byla k velké 
radosti nás, skautů, na podzim udělena. 

V září jsem se zúčastnil senátní mise na Taiwan. Mým hlavním úkolem bylo diskutovat zkušenosti 

s bojem proti pandemii, kterou ostrovní země zvládá výborně. Propojil jsem kontakt mezi tchaj-

pejskou a olomouckou filharmonie, jíž jsem ambasadorem a zaštiťuji její cyklus koncertů pro 

nastávající rodiče. Po návratu do Olomouce jsem o taiwanské cestě mluvil na debatě obohacené 

účastí sinologů a česko-taiwanské rodiny. V době, kdy píšu tyto řádky, se věnuji převzetí daru pěti 

linek na výrobu roušek do Česka. Oslovil jsem přitom vedení Olomouckého kraje a jsem potěšen 

jejich zájmem, budou-li linky krajům nabídnuty. 

V Senátu jsem předložil dlouho připravovaný návrh zákona o vzniku komory porodních asistentek. 

Přispěl jsem k řešení financování nákladné genové terapie Zolgensma pro děti se spinální svalovou 

atrofií do dvou let věku. Poté jsem svolal tým odborníků k otázce testování novorozenců na tuto 

zákeřnou nemoc a současně se zabývám situací dětí omezených diabetem. V červnu jsem pořádal 

veřejné slyšení ohledně přístupu Vlády ČR k pandemii a s odborníky navrhl 20 doporučení pro 

zvládnutí tzv. druhé, podzimní vlny. Snažím se prosadit zavedení pravidel, které umožní návštěvy v 

nemocnicích u milovaných osob i během pandemie. S většinovou podporou senátorů jsem podal 

ústavní stížnost za spravedlivé zvýšení rodičovského příspěvku rodinám s dětmi do 4 let. Také se mi 

podařilo prosadit několik pozměňovacích návrhů zákonů, zejména ve složení povinného očkování pro 

děti a kompenzaci odškodnění újmy po povinném očkování. Potěšilo mne, že na základě dat o mém 



hlasování v Senátu jsem byl organizací Rekonstrukce státu oceněn za aktivní podporu protikorupčních 

návrhů zákonů.  

 
V závěru bych rád poděkoval všem, kteří se na mne s důvěrou obracejí. A stejně tak, jako jsem během 
připomínky Dne ozbrojených sil děkoval vojákům 7. mechanizované brigády za jejich statečnost a 
ochotu pomoci naší zemi během koronakrize, děkuji všem, kteří jsou svojí službou a posláním denně 
konfontovaní s touto epidemii. Řada z nás sice může mít pocit, že nic nezmůže, ale často jen úsměv, 
dobré slovo, zájem o druhého a chvilka věnovaného času, změní situaci k lepšímu. 
 
Vánoční radost, zdraví a pokoj vám, i vašim drahým přeje 
 
MUDr. Lumír Kantor, Ph.D. 
váš senátor za Olomoucko 
 
 
     


